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 قیمت گذاری دستوری لاستیک برداشته شد
 وزیر صمت با اشاره به کمبود لاستیک در کشور، عنوان 
کرد: این کمبود به علت ناترازی در تولید و مصرف به وجود 
آمده است، بنابراین با کاهش تعرفه واردات تا حدودی مشکل 
برطرف شد. عباس علی آبادی شامگاه چهارشنبه در آئین تجلیل 
از صنعتگران و معدن کاران برتر چهارمحال و بختیاری، اظهار 
داشت: آماده ایم تا صدای صنعتگران، معدنکاران صادرکنندگان 
و فعالان اقتصادی را بشنویم. وزیر صنعت، معدن و تجارت با ابراز 
خشنودی از حضور در جمع مردم و فعالان اقتصادی چهارمحال 
و بختیاری، افزود: قطعا از تولیدات صادرات محور در کشور 
حمایت می کنیم، چراکه به واسطه عرضه محصولات تولیدی در 
بازارهای جهانی است که راه موفقیت واقعی طی می شود. وی با 
تاکید بر اینکه ارز باید به کسانی اختصاص پیدا کند که ارز را به 
کشور برمی گردانند، عنوان کرد: باید به دنبال بازارهایی در دنیا 
باشیم که به کالای تولیدی ما نیاز دارند و اتاق های بازرگانی باید 
به دنبال بازارهای صادراتی جدید باشند. علی آبادی با تاکید بر 
اینکه مزیت مهم چهارمحال و بختیاری حوزه گردشگری است، 
گفت: این حوزه بسیار وسیع است، باید به صنایع وابسته در این 
حوزه توجه ویژه صورت بگیرد تا شاهد جذب گردشگر در این 
استان باشیم. وزیر صمت با بیان اینکه برای تخصیص ارز برای 
واردات ماشین آلات و مواد اولیه مورد نیاز هیچ محدودیتی 
وجود ندارد، عنوان کرد: در مسیر حمایت از تولید امروز با 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی موافقت نامه امضا کردیم تا ۵ برابر 
سال گذشته تسهیلات در قالب اوراق گام به تولیدکنندگان 

پرداخت شود. 

مطالبات کلزاکاران تسویه شد
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران از واریز ۸۴۱ میلیارد 
تومان باقی مانده مطالبات کشاورزان بابت تحویل دانه روغنی 
کلزا به حساب کشاورزان کشور خبر داد و گفت: به این ترتیب 
تمامی مطالبات کلزاکاران کشور به ارزش ۳۱۴۶ میلیارد تومان 
تسویه شد. سید سعید راد با اعلام اینکه امسال ۱۰۹ هزار و ۵۲۰ 
تن گندم از ۲۹ استان کشور خریداری شده است، اظهار کرد: 
خرید این محصول در سال جاری نسبت به سال گذشته ۱۰ 
درصد رشد داشت. وی با تأکید بر اینکه بیش ترین محصول کلزا 
به ترتیب از کشاورزان استان های خوزستان به میزان ۳۰ هزار 
و ۷۸۳ تن، گلستان به میزان ۲۰ هزار و ۳۶۴ تن و مازندران به 
میزان ۹۱۲۹ تن خریداری شده است، اضافه کرد: البته به ترتیب 
استان های کردستان، خراسان رضوی و کرمانشاه بیش ترین 
رشد تولید را در مقایسه با سال گذشته به خود اختصاص 
داده اند. بنابر اعلام شرکت بازرگانی دولتی ایران، معاون وزیر 
جهاد کشاورزی در خاتمه با اعلام اینکه علاوه بر کلزا، تاکنون 
۶۰۸۷ تن گلرنگ به ارزش ۱۵۷ میلیارد تومان و ۸۰۵ تن 
آفتابگردان به ارزش ۲۰ میلیارد تومان نیز خریداری شده و وجه 
آن به صورت کامل به کشاورزان پرداخت شده است، خاطرنشان 
کرد: از کشاورزان گندمکار و کلزاکار که امسال کار بزرگی را در 
زمینه تولید این دو محصول اساسی انجام دادند و برای دریافت 
مطالبات خود، صبوری و متانت به خرج دادند، قدردانی می شود. 

 واردات ۳۳ هزار تن دانه قهوه سبز
 رئیس انجمن قهوه ایران از افزایش مصرف داخلی قهوه خبر 
داد و گفت: میزان واردات دانه قهوه سبز در سال ۱۳۹۸ معادل 
۸۰۰۰ تن بوده، اما این رقم سال ۱۴۰۱ به ۳۳ هزار تن رسیده 
است. حسام ربیعی در افتتاحیه اولین نمایشگاه تخصصی قهوه 
ایران اظهار کرد: ارزش افزوده این صنعت، جلوگیری از خروج 
ارز است. اکنون ایران به یکی از تولیدکنندگان محصولات قهوه 
تبدیل شده و میزان واردات مواد اولیه مثل دانه سبز نیز با روند 
افزایشی روبه رو شده است. وی همچنین از افزایش مصرف 
داخلی قهوه خبر داد و گفت: میزان واردات دانه قهوه سبز در 
سال ۱۳۹۸ معادل ۸۰۰۰ تن بوده، اما این رقم در سال ۱۴۰۱ به 
۳۳ هزار تن رسیده است. به گفته ربیعی این آمار نشان از افزایش 
مصرف داخلی و تعداد شرکت های فعال در صنعت قهوه دارد که 
باعث شده میزان واردات مواد اولیه رشد کند. رئیس انجمن قهوه 
ایران با بیان اینکه نمایشگاه تخصصی قهوه اجازه می دهد؛ فعالان 
این حوزه با محصولات جدید آشنا شوند و شرکت ها نیز تنوع 
محصولات را به مشتریان و خرده فروشان معرفی کنند، گفت: 
نمایشگاه قهوه ایران در مرکز رویدادهای بین المللی ایران مال 
در روزهای ۲۴ تا ۲۸ آبان ماه از ساعت ۱۲ تا ۲۱ برگزار می شود. 
به گفته وی ۵۵ شرکت در این نمایشگاه حضور دارند. هدف از 
برگزاری این نمایشگاه آشنایی جامعه با برندهای مطرح ایرانی 
و نمایش پیشرفت های این صنعت در عرصه تولید و فرآوری 

دانه قهوه است. 

اخبار

 مدیرعامل آبفای تهران: 
اولویت مدیریت مصرف است

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران گفت: برای تامین و توزیع آب در استان 
تهران هر اقدامی که ممکن بود انجام دادیم 
و اولویت امسال ما برای پایداری آب استان 
تهران، مدیریت مصرف است. محسن اردکانی 
در سومین قرارگاه رسانه آبفای استان تهران 
گفت: مطابق داده های ثبت شده و تجربیات 
پیشین، دوره های خشکسالی در استان 
تهران دوساله بوده و سپس چند سال ترسالی 
در این استان ثبت شده است، اما امسال 
شاهد سومین خشکسالی پیاپی را در استان 
تهران هستیم و رژیم خشکسالی این استان 
تغییر یافته است. اردکانی با اشاره به اینکه 
۷۵ درصد آب شرب استان تهران از منابع 
پشت سد تأمین می شود، افزود: استان هایی 
مانند تهران که بخش عمده ای از تأمین آب 
شرب شان وابسته به آب سطحی است، در 
خشکسالی ها آسیب پذیری بیشتر دارند. 
وی افزود: با شروع سالی آبی۱۴۰۳ -۱۴۰۲  
حجم ذخایر سدهای پنجگانه استان تهران 
۵۷ میلیون مترمکعب نسبت به سال گذشته 
کسری داشته و این در حالی است که اکنون 
با گذشت دو ماه از پاییز، بارش ها شروع نشده 
است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران با بیان اینکه برای تأمین و توزیع آب در 
استان تهران هر اقدامی که ممکن بود انجام 
دادیم و اکنون نوبت مدیریت مصرف است، 
افزود: مدیریت مصرف دارای سه رکن قانونی، 
ابزاری و فرهنگی است که فعالیت در حوزه 
فرهنگی ظرفیت های بالایی دارد و این وظیفه 
روابط عمومی هاست که ظرفیت های جدید 
را شناسایی کنند. اردکانی ادامه داد: به رغم 
این که امسال شاهد افزایش ۲. ۵ درصدی 
مشترکان آب در استان تهران بودیم، اما 
مردم تهران ۶۲ میلیون مترمکعب نسبت به 
سال گذشته کمتر مصرف کردند که از این 
میزان، ۲۰ میلیون مترمکعب آن مربوط به 
مشارکت های مردمی و مدیریت مصرف آنان 
بوده است. وی تاکید کرد: اینکه با مدیریت 
فشار و مدیریت توزیع، تلاش کنیم که مردم 
آب کمتری مصرف کنند نیاز سرکوب شده 
در جامعه ایجاد خواهد شد، باید تلاش کنیم 
تا با آموزش مردم و تغییر فرهنگ در جامعه، 
شاهد مشارکت خودجوش و مداوم مردم در 
مدیریت مصرف آب باشیم. مدیرعامل آبفای 
استان تهران در سومین قرارگاه رسانه که 
با حضور تمامی مدیران روابط عمومی های 
ستادی و زیرمجموعه این شرکت برگزار 
تمامی  آموزش محوری  بر  می شود، 
فعالیت های فرهنگی روابط عمومی های این 
شرکت تاکید کرد و افزود: زمانی اقدامات 
ما در حوزه فرهنگ سازی اثر بخش خواهد 
بود که با آموزش همراه باشد. اردکانی به 
روابط عمومی های این شرکت تاکید کرد: 
در پیام ها و شعارهایتان بعد تشویقی را به 
بعد تنبیهی ترجیح دهید و با انتشار اخبار 
امید بخش، روح امید و انگیزه را در جامعه 
تزریق کنید. محمدحسین رنجبران، مدیرکل 
روابط عمومی شرکت مدیریت منابع آب کشور 
در سومین قرارگاه رسانه آب شرکت آب و 
فاضلاب استان تهران از ثبت قریب الوقوع 
روز ۱۳ اسفندماه به عنوان روز ملی آب در 

ایران خبر داد. 
 

 بیمه مسئولیت نگهداری از 
سگ های زنده یاب و موادیاب 

ابتکار نوین بیمه سینا
به  نوآورانه  و  تخصصی  بیمه های  صدور 
عنوان یک مزیت رقابتی برجسته، همواره جزء 
اولویت های شرکت های بیمه بوده است. شرکت 
بیمه سینا نیز در ادامه توسعه مسیر صدور 
بیمه های نوآورانه، به تصویب بیمه مسئولیت 
نگهداری و به کارگیری سگ های زنده یاب و 
موادیاب پرداخته است. با توجه به تجربه موفقی 
که شرکت بیمه سینا در زمینه پوشش فیل های 
باغ وحش به دست آورده است، این شرکت به 
فعالیت در زمینه مبارزه با مواد مخدر و پوشش 
مسئولیت نگهداری از سگ های آموزش دیده 
برای یافتن مواد مخدر نیز پرداخته است. 
تیم کارشناسی بیمه سینا با هدف ارائه بیمه 
مسئولیت نگهداری و به کارگیری سگ های زنده 
یاب و مواد یاب، اقدام به مراجعه به محل نگهداری 
سگ ها کرده و در جریان نحوه نگهداری، آموزش، 
امور دامپزشکی، درمانی و تغذیه سگ ها قرار 
گرفته است. این مرحله با توجه به تجربه و دانش 
فنی شرکت، به منظور ارائه پوشش جامع و 
کارآمد انجام شده است. تیم کارشناسی شرکت، 
علاوه بر انجام مطالعات کارشناسی گسترده، 
نمونه های بیمه مشابه در کشورهای خارجی 
را نیز مورد بررسی قرار داده و با تحلیل این 
نمونه ها، به طراحی بیمه نامه مسئولیت نگهداری 
و به کارگیری سگ ها و مواد یاب پرداخته است. 
تصویب و ارائه بیمه مسئولیت نگهداری و به 
کارگیری سگ های زنده یاب و موادیاب توسط 
شرکت بیمه سینا، نمایانگر تعهد این شرکت 
به ارائه خدمات نوآورانه است و نقش مؤثری در 
حمایت از پلیس در مبارزه با باندهای مواد مخدر 
و نجات زلزله زدگان در حوادث طبیعی و احتمالی 
کشور دارد. این تصمیم به عنوان یک پیشنهاد 
جدید و مفید در عرصه بیمه گری، به تحول و 

پیشرفت در این صنعت منجر خواهد شد. 

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: دستیابی به نرخ ۸ 
درصد رشد یکی از اهدافی است که از سوی دولت در برنامه 
هفتم توسعه به آن اشاره شده است، اما کارشناسان معتقدند 
دسترسی به این هدف و برخی دیگر از اهداف اشاره شده در 
برنامه توسعه هفتم منطبق بر واقعیات جامعه نگارش نشده 
است و بیشتر شبیه آرزویی است که امیدوار به تحقق آن 
هستیم. صاحب نظران معتقدند برای تحقق اهداف پیش بینی 
شده در برنامه توسعه هفتم به ویژه رشد ۸ درصدی اقتصاد، نیاز 
به سرمایه گذاری و دستیابی به تکنولوژی های نوین داریم که 
در سایه بهبود تعاملات بین المللی محقق می شود، چیزی که در 
حال حاضر به دلیل تحریم و... امکان دسترسی به آن را نداریم. 
از سوی دیگر بهره مندی از مدیران کارآمد تر و شایسته سالاری 
گزینه دیگری است که حتی در صورت لغو تحریم ها، شرط 
اصلی رشد و توسعه اقتصادی محسوب می شود، چراکه در 
صورت در اختیار داشتن سرمایه های مالی و غیرمالی لازم، 
به کارگیری مدیران ناکارآمد همه پتانسیل های موجود را به 
هدر خواهد داد و نابسامانی های کشور را بیش از پیش تشدید 

خواهد کرد. 
   رشد 8 درصدی آرزویی در بستر ناهموار

مهدی پازوکی، کارشناس بودجه در این باره به »آرمان 
ملی« گفت: توسعه ۸ درصدی یکی از اهدافی است که در برنامه 
هفتم توسعه به آن اشاره شده است، اما باید گفت این مهم حتی 
در برنامه های توسعه ای پیشین که کشور با مشکلات کنونی 
درگیر نبود نیز محقق نشده است، حال چگونه با نگاهی به 
واقعیات موجود جامعه می توان توقع داشت که رشد ۸ درصدی 
اقتصاد کشور محقق شود؟ او افزود: تحقق رشد ۸ درصدی در 
کشور نیازمند سرمایه گذاری و اصلاحات زیرساختی در کشور 
دارد که به نظر نمی آید در حال حاضر امکانات و شرایط موجود 
زمینه دسترسی به این نرخ پیش بینی شده برای رشد اقتصادی 
فراهم باشد، قطعاً تحریم بر شرایط نامطلوب اقتصادی فعلی 
تاثیرگذار بوده است، اما حتی اگر تحریم نیز وجود نداشت 
نیز بستر مناسب برای دست یافتن به این رشد و توسعه وجود 
نداشت، بدیهی است برای تحقق رشد اقتصادی باید برخی 
سیاست گذاری خارجی و داخلی ایران تغییر یابد تا بتوانیم در 
اندیشه تغییر و تحول تغییر شاخص های رشد در مسیر تحول 

گام بردارد. 
 سهم انرژی در برنامه های توسعه ای

این کارشناس توضیح داد: انرژی سهم عمده ای در رشد 
و اقتصادی کشور دارد، این در حالی است که بر اساس آمار 
منتشر شده از سوی مقامات دولتی بیش از ۲۰۰ میلیارد دلار 
سرمایه جهت توسعه پروژه های این حوزه مورد نیاز است، اما 
تامین اعتبارات مالی برای عملیاتی شدن این پروژه ها وجود 
ندارد بنابراین امید چندانی به تغییر و تحول در صنعت انرژی 
کشور موجود نیست و همچنان باید با نیروگاه های قدیمی مسیر 
را طی کنیم و همچنین توسعه صنعت پتروشیمی را رها کنیم، 
از سوی دیگر حتی در صورت تامین مالی جهت اجرای پروژه ها 
باید در فکرِ انتقال تکنولوژی وفناوری های مورد نیاز باشیم که 
این امر نیز در سایه تعاملات بین المللی انجام می شود تا بتوانیم 
به درآمدزایی در این بخش ها امیدوار باشیم که البته چنین 

شرایطی موجود نیست. 
 سبقت کشورهای منطقه از ایران در توسعه

او افزود: ما نه تنها نتوانسته ایم به اهداف رشد و توسعه در 
کشور در سال های پیش دست یابیم، بلکه برخی از شاخص های 
استاندارد بین المللی در جهان و کشورهای منطقه عقب تر 
هستیم و بسیاری از کشورهای همسایه مانند ترکیه، امارات، 
عربستان در این زمینه با رتبه های خوب از ما جلوتر هستند. 
به عنوان مثال قطر با وسعتی بسیار کمتر از حتی یک استان 
کشور برداشتی بیشتر از ایران در میادین گازی با ایران دارد و ما 
فقط شاهد رشد و توسعه آنها و برنامه نویسی برای اهداف خود 

هستیم که بیشتر به آرزو شباهت دارد. 
 مدیران کارآمد حلقه مفقوده رشد اقتصادی

این کارشناس استفاده از مدیران کارآمد تر را یکی از پیش 

نیازهای رشد اقتصادی ذکرو بیان کرد: برنامه نویسی و 
سیاست گذاری در هر بخشی نیاز به شایسته سالاری و استفاده 
از کارشناسان خبره در حوزه های مختلف دارد تا بتوان در دایره 
تعاملات بین المللی و منافع داخلی سرلوحه فعالیت ها و وظایف 
کشور قرار دهیم در غیراینصورت نه تنها به اهداف از پیش 
تعیین شده دست نخواهیم یافت، بلکه در رویای دستیابی به آن 
آرزوها حتی واقعیت های مطلوب موجود را نیز از دست خواهیم 
داد. این استاد دانشگاه معتقد است: انجام مبادلات تجاری – 
اقتصادی با تنش زدایی در سطح بین المللی ممکن می شود، هم 
اکنون بسیاری از کشورها که با عضویت در گروه های اقتصادی 
بین المللی در اندیشه دلارزدایی هستند نیز مشغول فعالیت در 
سیستم های بانکی با سلطه دلار هستند، پس لازم است ما نیز به 
منظور تحقق اهداف خود در اندیشه تنش زدایی حرکت کنیم تا 
رونق تولید را محقق سازیم و در تنگناهای هیجانی قرار نگیریم. 

 رشد واقعی با آمار واقعی
پازوکی اضافه کرد: دولت معتقد است که نرخ تورم را از ۶۰ 
درصد به حدود ۴۵ درصد کاهش داده است، درحالی که در 
آمار منتشره ما تورم ۶۰ درصدی را شاهد نبودیم و بهتر است 
که دولت به آمار هایی استناد کند تا بتواند به صورت واقعی به 
اهداف واقعی دست یابد. در حال حاضر بیش ترین نرخ تورم 
را داریم که البته فقط حاصل فعالیت دولت فعلی نیست، اما 
دولت فعلی می تواند با یکدستی حاکمیت بهترین بهره برداری 
را از این شرایط کند تا زمان باقی است بتوانیم به ثبات نسبی 

دست یابیم. 
 ضرورت رفع موانع داخلی و بین المللی

محمود نجفی، عرب رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره 
به برخی موانع داخلی و خارجی در رسیدن به اهداف سند 
چشم انداز، گفت: برای دستیابی به رشد ۸ درصدی اقتصاد در 
برنامه هفتم توسعه که برشی از سند چشم انداز ۲۰ ساله است 
باید موانع داخلی و بین المللی را رفع کرد. در این سند رشد 
اقتصادی در برنامه سالانه ۸ درصد در نظر گرفته شده است و 
رشد تشکیل ناخالص سرمایه گذاری نیز ۲۲. ۶ درصد پیش بینی 
شده است. نجفی عرب بیان کرد: در برنامه هفتم همچنین رشد 
موجودی سرمایه ۶. ۵ درصد، رشد اشتغال معادل یک میلیون 
در سال یا ۳. ۵ درصد، متوسط نرخ تورم در پایان برنامه هفتم 
۹. ۵ درصد، رشد بهره وری کل در واحد تولید که ۳۵ درصد 
سهم رشد اقتصادی را تشکیل می دهد ۲. ۸ درصد و متوسط 
رشد نقدینگی در هر سال ۲۰. ۴ درصد و در پایان برنامه نیز ۱۳. 
۸ درصد در نظر گرفته شده است. رئیس اتاق بازرگانی تهران 
ادامه داد: متوسط رشد صادرات نفتی در برنامه هفته توسعه 
۱۲. ۴ و غیرنفتی ۲۲. ۶ درصد و متوسط رشد واردات کالا ۱۶. 
۲ و همچنین رشد اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای ۴۴ 
و متوسط نسبت درآمدهای عمومی به هزینه ای ۹۴ درصد 

و متوسط نسبت درآمدهای هزینه های عمومی به هزینه ای 
در سال پایان برنامه توسعه هفتم ۱۰۰ درصد تعیین شده 
است. برای رشد اقتصادی ۸ درصدی در برنامه هفتم توسعه 
برنامه ریزی شده است تا این رشد از ۵. ۵ درصد رشد بخش 
کشاورزی و ۱۳. ۳ درصد رشد حوزه نفت و همچنین رشد ۱۱. 
۸ درصد معدن و ۸. ۵ درصدی صنعت محقق شود. او افزود: 
برای دستیابی به رشد اقتصادی ۸ درصدی در برنامه هفتم 
توسعه همچنین تحقق طرح های آب ، برق و گاز باید به صورت 
متوسط ۸. ۱ درصد و حمل و نقل انبارداری ۹. ۷ درصد و 
متوسط رشد تحقق ارتباطات ۱۰. ۹ باشد که در مجموع برای 
تحقق رشد در این بخش ها به طور متوسط به میزان ۶۰ هزار 
همت سرمایه گذاری نیاز است. نجفی عرب همچنین به برنامه 
سند چشم انداز ۲۰ ساله اشاره کرد و گفت: برنامه هفتم توسعه، 
چهارمین برنامه از سند چشم انداز ۲۰ ساله است که براساس 
آن مقرر شد که رشد اقتصادی سالانه ۸ درصد باشد و اقتصاد 
کشور در مقایسه با سایر کشورها منطقه رتبه اول را به دست 
آورد که در برنامه سند چشم انداز مقرر شده بود با رفع موانع 
تولید و بهبود بهره وری ۳ درصد از ۸ درصد رشد اقتصادی را از 
بهره وری حاصل کنیم. بنابراین دولت در ابتدای برنامه هفتم 
توسعه، نتایج حاصل از سه برنامه قبلی در سند چشم انداز ۲۰ 
ساله را عنوان کرده است که براساس اعلام دولت رشد اقتصادی 
در طول ۳ برنامه گذشته سالانه حدود ۱. ۸ درصد بوده است 
و بهره وری عوامل تولید در طول دو دهه گذشته رشد منفی 

داشته است. 
 سهم گمشده بخش خصوصی در رشد اقتصادی

رئیس اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه مرکز پژوهش های 
مجلس عوامل داخلی و بین المللی عدم دستیابی به اهداف 
برنامه چشم انداز ۲۰ ساله را اعلام کرد و گفت: حدود ۱۴. ۶ 
درصد دلیل عدم اجرای برنامه مربوط به عدم تسهیل امور 
مربوط به بخش خصوصی است، همچنین حمایت ناکافی از 
بخش خصوصی، طولانی بودن فرآیند اخذ مجوزها و نبود یا 
کمبود نیروی متخصص، مشکلات اخذ تسهیلات از بانک ها و 
صندوق توسعه ملی، شرایط بین المللی و موانع خارجی، عدم 
وجود زیر ساخت در جهت ارائه خدمات الکترونیکی مناسب از 
جمله عوامل داخلی عدم دسترسی به اهداف سند چشم انداز ۲۰ 
ساله عنوان شده است. شرایط بین المللی و موانع خارجی ۷. ۸ 
درصد و مشکلات اداری سهم ۲۹. ۵ درصدی در رسیدن به سه 
برنامه قبلی سند چشم انداز ۲۰ ساله داشته است. بر اساس این 
گزارش؛ لازم است تا عواملی که به عنوان عوامل عدم موفقیت 
و دستیابی در برنامه های گذشته توسط مرکز پژوهش ها عنوان 
شده است مورد توجه قرار گیرد و این موانع رفع شود تا در برنامه 
هفتم توسعه که در واقع چهارمین برش از سند چشم انداز ۲۰ 

ساله کشور است با عدم دستیابی با اهداف مواجه نشویم. 

 »آرمان ملی« شرایط تحقق رشد 8 درصدی اقتصادی در برنامه توسعه هفتم را بررسی می کند

 آرزوی رشد 8 درصدی در برنامه توسعه هفتم
   رشد 8 درصدی؛ واقعیت دست یافتنی یا رویای محال؟

  در حالی که وزیر راه و شهرسازی گفته 
در  مسکن  قیمت  ریزش  میانگین  بود 
تابستان امسال ۳۰ درصد بوده و سیاست 
کاهش قیمت مسکن ادامه دارد و همچنین 
مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران در 
گفت وگو با ایلنا کاهش قیمت مسکن در 
تهران را ۲۰ درصد اعلام کرده بود، آخرین 
گزارش بانک مرکزی اعلام می کند که در 
شهریور ماه ۱۴۰۲ تورم ماهانه قیمت 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران منفی 
۱. ۷ درصد بوده که در مقایسه با همین 
اطلاع در ماه قبل )۰. -۷ درصد(، ۱ واحد 
درصد کاهش داشته است. از سوی دیگر 

کارشناسان بازار مسکن بر این باور هستند 
که قیمت ها در بازار مسکن کاهش پیدا 
نکرده بلکه روند افزایش قیمت مسکن 
متوقف شده تا دوباره به این بازار برسد. این 
تناقض ها در آمار ابهاماتی را وضعیت بازار 
مسکن ایجاد کرده که خروجی این بوده 
که هرچند مسئولان مدعی کاهش قیمت 
مسکن در بازار هستند اما فروشندگان بازار، 
خریدار ندارند. فردین یزدانی، کارشناس 
اقتصاد مسکن در گفت وگو با ایلنا با اشاره به 
ابهامات و تناقض ها در اعداد و ارقام اعلامی 
شده درباره کاهش قیمت مسکن در بازار 
اظهار داشت: آماری که از سوی مسئولان 

اعلام می شود سندیت ندارد و هرچند که 
مرکز آمار و بانک مرکزی بخشی از دولت 
هستند، اما می توان گفت که تا حدی آمار 
مستند ارائه می دهند. وی ادامه داد: طبق 
همین آمارهای رسمی در بازار مسکن تا 
تیرماه شاهد افزایش قیمت ها بودیم و از 
سال گذشته تا تیرماه افزایش قیمت در 
بازار مسکن ادامه دار بود و در تیرماه درصد 
بسیار کمی قیمت ها کاهش پیدا کرد که به 
این میزان کاهش، نمی توان ریزش قیمت ها 
گفت. این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان 
اینکه در این بازار شاهد رکود شدید هستیم 
و قیمت ها هم از سال گذشته تا تیرماه آنقدر 

افزایش داشتند که دیگر خریداری وجود 
ندارد، گفت: افزایش قیمت مسکن در بازار 
متوقف شده که این به معنای ریزش یا افت 
قیمت ها نیست و اساسا کاهش ۲ درصدی 
قیمت ها مفهومی از ریزش ندارد کما اینکه 
در گزارش مهرماه بانک مرکزی هم کاهشی 
در قیمت ها اعلام نشد. یزدانی درباره دلیل 
توقف افزایش قیمت مسکن در طول چند 
ماه گذشته، افزود: وقتی دولت این شرایط 
بازار مسکن را دستاورد می داند و آن را ناشی 
از برخورد با مشاوران املاک متخلف اعلام 
می کند باید به این نکته توجه داشته باشد 
که آن چیزی که بانک مرکزی در گزارش ها 
اعلام می کند، حاصل از معاملات انجام 
شده  و معمولا هم قیمت پیشنهادی بالاتر 
از قیمت معاملاتی است و قیمت ها در بازار 
بیشتر از این اعداد اعلام می شود. وی با تاکید 
بر اینکه دولت برای توقف افزایش قیمت ها 
در بازار مسکن کاری انجام نداده است، 
گفت: اگر قیمت ها به طور دنباله دار افزایش 
پیدا نمی کند به این دلیل است که قیمت ها 
آنقدر افزایش یافته که کسی توان خرید 
ندارد. تعداد معاملات مسکن در تهران در 
شهریورماه به ۳ هزار معامله رسیده در حالی 
که در مقطعی تعداد معاملات به ۲۰ هزار 
فقره معامله هم می رسید. بنابراین معاملات 

به حداقل و کف رسیده و بازار راکد است. 

فردین یزدانی کارشناس بازار مسکن: 

دولت دستاوردی در بازار مسکن نداشت
خبــــر

 حمیدرضا صالحی:  
به جای گاز به عراق برق صادر کنیم

 عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی اظهار داشت: می توانیم 
گاز را از ترکمنستان خریداری کرده و نیاز کشوری مثل عراق را 
پاسخ دهیم و یا در نهایت می توانیم با این کشورها یک کنسرسیوم 
بین المللی ایجاد کنیم و گاز را از شرق به سمت غرب ایران ببریم.

حمیدرضا صالحی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی صادرات گاز 
ترکمنستان به عراق از مسیر ایران اظهار داشت: ما در این رابطه دو 
گزینه داریم یا اینکه موافقت کنیم که برای عبور گاز ترکمنستان، 
روسیه و یا هر کشوری یک مسیر ترانزیتی باشیم و یا گزینه بهتر 
که می تواند ما را در مسیر هاب شدن در منطقه قرار دهد اینکه 
خودمان خریدار گاز دیگر کشورها باشیم و این گاز دریافتی را 
بفروشیم و در واقع به این ترتیب تعیین کننده قیمت در منطقه 
باشیم و بتوانیم با همه خریداران به توافق برسیم.وی افزود: 
می توانیم گاز را از ترکمنستان خریداری کرده و نیاز کشوری مثل 
عراق را پاسخ دهیم و یا در نهایت می توانیم با این کشورها یک 
کنسرسیوم بین المللی ایجاد کنیم و گاز را از شرق به سمت غرب 
ایران ببریم. در واقع ایران به عنوان مسیر ترانزیت نباشد، خرید و 
فروش کند و در این بازی بازیگر و تعیین کننده باشد، اما موضوع 
دیگر اینکه ما باید میادین خودمان را فعال کنیم، یعنی نباید صرفا 
ترانزیت کننده گاز باشیم و بپذیریم که گاز دیگران فروخته شود و 
خریدار آن نیز کشور همسایه ای باشد که زمانی مشتری خودمان 
بوده؛ چون گاز کشور ما به ناترازی خورده و سیاست هایی که تا به 

امروز در حوزه انرژی داشته ایم موفق نبوده است.


